
Manglende kontrol med EU-midler? 

I begyndelsen af september 2015 blev det slået stort op i medierne, at der var 

bevilget 66 mio. kr. til Interrreg  ØKS til forskning i flåter.  

Jeg blev i den forbindelse opmærksom på, at det var en forlængelse af et projekt i 

perioden 1. sept. 2012 til 31. dec. 2014. 

Efter en henvendelse til EU-kommissionens kontor i København, hvor jeg bad om 

at få tilsendt forskningsresultater fra dette projekt, modtog jeg fra Bjørn Digholm 

en slutrapport på ni sider, som han igen havde modtaget fra Sofie Håkansson, en 

projektrådgiver. En henvendelse til hende gav ikke noget resultat, kun en 

henvisning til projektlederen.  
(Jag sände det till Björn som vi på Interreg-sekretariatet har. Vill du har mer konkret information föreslår 

jag att du kontaktar projektet/projektledaren direkt: 

Tomas Bergström, Virologiska laboratoriet, Guldhedsgatan 10b.) 

Min henvendelse til ham gav samme negative resultat, kun endnu en henvisning: 

(Alla rapporter och publikationer har skickats till Interreg-kontoret i Göteborg, att. Carina.  

Carina Jagetun [Carina.Jagetun@tillvaxtverket.se] 

 Mvh,  Tomas Bergström) 

En henvendelse til Carina resulterede i endnu en henvisning: 

Du ska naturligtvis få  tillgång till de resultat och rapporter som tagits fram i projektet. Jag tänker att det 

bästa är att du pratar direkt med Per-Eric Lindgren, Tel. 010-1038586, per-eric.lindgren@liu.se som är 

projektledare i ScandTick Innovation och jag har kontaktat honom och bett att han kontaktar dig, så tar 

vi det därifrån. 

 Vänliga hälsningar 

 Carina Jagetun 

Per-Eric Lindgrens svar lød: 
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Bra att Du hör av Dig. Vad tråkigt att Du inte fått tillgång till den information Du efterfrågat, utan blivit 

hänvisad från den ene till den andra. Jag ska så snart som möjligt sammanställa och skicka vetenskapliga 

artiklar vi producerat inom projektet och jag hoppas det vara av intresse och komma till nytta.  

Vänliga hälsningar, 

Per-Eric Lindgren, Professor medicinsk mikrobiologi 

Senere samme dag modtog jeg 6 filer med diverse arbejder: 

Den første var tilsyneladende en 100 sider lang afhandling fra 2014, hvor man i 
abstract kunne læse: 

To gain a deeper knowledge of the interactions between ticks, humans and Borrelia bacteria, we 

investigated temporal differences in exposure to tick bites in different parts of Sweden and the 

Åland Islands, Finland during the years 2008 and 2009.  

Den anden henviste ligeledes i abstract til  

During 2008 and 2009, ticks that had bitten humans were collected from four regions of 40 

Sweden and Finland, regions with expected differences in LB incidence.(2013) 

Den tredie henviste ligeledes til 

 Paired samples were taken at the time of a tick bite and 3 months later from 1,886 persons in 

Sweden and the Åland Islands, Finland. 

Den fjerde handlede om flåter i fugle i det sydøstlige Sverige 

Candidatus Neoehrlichia mikurensis in Ticks from Migrating Birds in Sweden 

collected from 5,365 birds captured in south-eastern Sweden  

Den femte var igen baseret på Sverige og Ålandsøerne: 



 During 2008–2009, 1770 tick-bitten persons from Sweden and the Åland Islands removed 

2110 I. ricinus ticks. 

Den sjette kunne måske være interessant, hvis ikke det var fordi der manglede 

årstal og udgivelsessted.  

Jämförelse av klinisk diagnostik av borrelios i ÖKS-regionen (fra 2013) 

Fælles for de fem første gælder, at de stammer fra Linköping University, som vel 

ikke ligefrem kan siges at høre til region Skagerak-Kattegat- Øresund, og som ikke 

nævnes blandt deltagerne. 

Projektledare (lead partner) har varit Sahlgrenska Universitetssjukhuset, och övriga 

partner i Sverige var Länssjukhuset Ryhov, Jönköping. Partners i Norge har varit 

Sørlandet sykehus HF i Kristiansand samt Folkehelseinstituttet i Oslo. Från Danmark 

har Rigshospitalet i København medverkat som partner.  

Mig forekommer det irrelevant at fem af arbejderne kun handler om Sverige, 

Ålandsøerne og Finland (som ikke er med i projektet) og intet fra Danmark og 

Norge. 

I slutrapporten kan man bl.a. læse: 

Eftersom projektsamarbetet är unikt i fältet har det lett till en mångfald av rapporter, 

vetenskapliga artiklar, avhandlingar på Masters- och PhD-nivå,  

Genom att bygga upp och utveckla ett kunskapsnätverk av experter med olika 

spetskompetens har vi kunna bedriva forsknings- och utvecklingsarbete och uppnått 

viktiga resultat som annars inte hade varit möjligt  

2 PhD studenter og 2 mastergradsstudenter har tatt hele eller deler av sin grad ifb 

ScandTick-prosjektet.  

I en mail til mig den 28. sept. skriver lederen af ØKS-sekretariatet, Magnus 

Schönning, imidlertid: 



Det rör sig alltså INTE om rena/typiska forskningsprojekt, utan om 

gränsöverskridande samarbetsprojekt med lite olika mål. Eventuella resultat av mer 

vetenskaplig karaktär är i dessa sammanhang mer av en ”sidoeffekt”. 

Ifølge hans udmelding er der altså ikke tale om et forskningsprojekt. Det hænger 

ikke sammen set med mine øjne. 

Projektet har et budget på 1.869.143 Euro, Men hverken Tomas Bergström som 

projektleder eller Magnus Schönning som sekretariatsleder af Interreg ØKS har 

kunnet/villet sende mig et afsluttet, revideret regnskab.  

Der er udbetalt 515.350 euro fra ERUF og 275.555 fra norske IR-midler (790.905 

euro). Hvad så med de resterende 1.078.238 euro??? 

Jeg har kun modtaget en ansøgning om deludbetaling, dateret den 29/5 - 2014 og 

underskrevet af projektlederen Tomas Bergstrøm 

http://projektbanken.interreg-oks.eu/se/Menu/Projektbank+2007-

2013/Projektlista+OKS/ScandTick+-

+regional+samverkan+mot+f%C3%A4stingburna+sjukdomar/layout/2013 

En henvendelse til Richard Petersson, som Bjørn Digholm havde anbefalet mig, 

resulterede i følgende:  

SV: Regnskab 

Richard Petersson 

 

Jag har tyvärr inte handlagt projektet någonting och kan för lite om det för att svara dig ytterligare. Jag 

skickar vidare ditt mail till Carina Jagetun som har handlagt ärendet så svarar hon dig. 

Dermed er ringen sluttet, idet jeg har været i kontakt med Carina Jagetun. Jeg 
føler, at jeg er "blevet trukket rundt i manegen", og det efterlader mig med det 
indtryk, at ingen er ansvarlige og der er meget lidt kontrol med det, der foregår.  

 


	SV: Regnskab

